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ΕΘΝΙΚΗ ΔΙΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΑΜΠΕΛΟΥ & ΟΙΝΟΥ 
 

 
πππεεερρριιιηηηγγγήήήσσσεεειιιςςς   µµµεεε   τττοοοννν   οοοίίίνννοοο   οοοδδδηηηγγγόόό   

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Κος  ΤΣΑΡΤΑΣ :  
 

Θέλω  καταρχάς  να  ευχαρ ιστήσω  την  ΕΔΟΑΟ  γ ια  την  πρόσκληση  να  
συµµετέχω  στην  οργανωτ ική  επ ι τροπή  του  Συνεδρ ίου ,  ήταν  µ ία  πάρα  πολύ  
καλή  εµπε ιρ ία  γ ια  όλους  π ιστεύω .  

 
 Η  ε ισήγηση  δεν  αποτελε ί  κα ι  θα  ήθελα  να  το  δ ιευκρ ιν ίσω  αυτό ,  µ ία  
προσέγγ ιση  κλαδ ική ,  αλλά  περ ισσότερο  µ ία  κρ ιτ ική  ανάλυση  όλων  όσων  
ακούστηκαν  κα ι  της  πολύ  καλής  δουλε ιάς  που  π ιστεύω  ότ ι  έγ ινε  στα  
workshop .  
 
 Θα  ήθελα  ε ισαγωγ ικά  να  επ ισηµάνω  κάπο ια  πράγµατα  τα  οπο ία  
π ιστεύω  ότ ι  έχουν  ι δ ια ί τερη  σηµασ ία ,  κυρ ίως  αφορούν  τον  χώρο  του  
τουρ ισµού  κα ι  επε ιδή  ε ιπώθηκαν  δ ιάφορα  γ ια  αυτά  στο  δ ιήµερο  π ιστεύω  
ότ ι  ε ίνα ι  αναγκα ίο  να  γ ίνουν  κατανοητά .  
 
 Πρώτα  απ '  όλα ,  το  1992  όταν  έγ ινε  η  πρώτη  µελέτη  στην  Ελλάδα  
που  αφορούσε  τ ι ς  λεγόµενες  ε ιδ ικές  µορφές  τουρ ισµού ,  την  έκανε  η  ΕΤΒΑ  
τότε ,  υπήρχαν  12  οργανωµένες  ε ιδ ικές  µορφές  τουρ ισµού  κα ι  
εναλλακτ ικές  στην  Ελλάδα .  Σήµερα  υπάρχουν  35 .  
 
 Ο  ο ινοτουρ ισµός  λο ιπόν  κατά  τη  γνώµη  µου  –  κα ι  το  λέω  αρχ ικά  
κα ι  το  επ ισηµα ίνω  –  έχε ι  πεδ ίο  δόξης  λαµπρό ,  φτάνε ι  βέβα ια  να  γ ίνε ι  
κατανοητό  κάτ ι  το  οπο ίο  δεν  µπορώ  να  πω  ότ ι  ε ίµα ι  απόλυτα  σίγουρος  ότ ι  
ε ίνα ι  κατανοητό  από  όλους  κα ι  αναφέροµα ι  κα ι  στους  παρόντες  αλλά  κα ι  
συνολ ικά ,  ότ ι  εφόσον  θέλε ι  κανε ί ς  να  τον  αναπτύξε ι  πρέπε ι  να  καταλάβε ι  
ότ ι  αποτελε ί  τουρ ιστ ικό  προ ϊόν .  
 
 Κάποια  πράγµατα  που  έχουν  να  κάνουν  µε  τον  τουρ ισµό  επ ίσης  
π ιστεύω  ότ ι  πρέπε ι  να  ε ιπωθούνε ,  κυρ ίως  δ ιότ ι  η  προσέγγ ιση  που  υπάρχε ι  
σε  αυτά  ε ίνα ι  ατελής .  Ο  τουρ ισµός  αυτή  τη  στ ιγµή  ε ίνα ι  ο  µεγαλύτερος  
ο ικονοµ ι κός  κλάδος  στον  κόσµο ,  ήδη  από  το  2002 .  Αποτελε ί  τον  
µεγαλύτερο  παραγωγό  σε  ό ,τ ι  αφορά  στην  απασχόληση  στον  κόσµο .  
 
 Το  κοµµάτ ι  των  λεγόµενων  ε ιδ ικών  κα ι  εναλλακτ ικών  µορφών  
τουρ ισµού ,  µέχρ ι  το  2000  αφορούσε  περ ίπου  το  20%  µε  30%  των  
δραστηρ ιοτήτων  τουρ ισµού  στον  κόσµο .  Τώρα ,  σε  δ ιάστηµα  8  ετών  
περ ίπου ,  αποτελε ί  το  50%  έως  60% .  Η  αύξηση  δηλαδή  του  ε ιδ ικού  
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κοµµατ ιού  του  τουρ ισµού  ε ίνα ι  όχ ι  απλώς  αλµατώδης ,  ε ίνα ι  ραγδα ία .  
Περίπου  δεν  µπορούµε  να  την  παρακολουθήσουµε .  
 
 Οι  υποτ ιθέµενα  δύσκολο ι  πελάτες  µας ,  δηλαδή  ο ι  ευρωπα ίο ι  ο ι  
οπο ίο ι  επ ί  20  χρόν ια  ε ίνα ι  σταθερή  πελατε ία  του  80% -85%  στην  Ελλάδα ,  
έρχοντα ι  συνεχώς  κα ι  περ ισσότερο  γ ια  να  κάνουν  ως  δραστηρ ιότητα  
κάπο ιο  ταξ ίδ ι  ε ιδ ικού  τουρ ισµού .  Υπολογ ίζουµε  ότ ι  περ ίπου  6  έως  8  
ταξ ίδ ια  τον  χρόνο  κάνε ι  ο  µέσος  ευρωπα ίος .  Ο  Έλληνας  κάνε ι  
περ ισσότερα .  
 
 Πρόσφατη  έρευνα  που  έγ ινε  το  2002  στην  Ελλάδα  περ ί  εσωτερ ικού  
τουρ ισµού ,  έδε ιξε  ότ ι  ο  Έλληνας  κάνε ι  9  µε  10  ταξ ίδ ια  τον  χρόνο ,  εκ  των  
οπο ίων  τουλάχ ιστον  τα  4  ε ίνα ι  ταξ ίδ ια  µ ι κρής  δ ιάρκε ιας .  Ο  πτωχός  πλην  
τ ίµ ι ο ς  Έλληνας  ε ίνα ι  ο  δεύτερος  σε  κατοχή  παραθερ ιστ ικών  κατο ικ ιών  
στην  Ευρώπη  κα ι  ο  τρ ί τος  στον  κόσµο .  Ο  τρ ί τος  στον  κόσµο .  
 
 Τα  λέω  αυτά  γ ιατ ί  στην  προσέγγ ιση  του  εάν  ή  όχ ι  µπορούµε  να  
συζητάµε  γ ια  ένα  προ ϊόν  το  οπο ίο  έχε ι  περ ιθώρ ια  ανάπτυξης ,  η  προφανής  
απάντηση  ε ίνα ι  να ι .  Υπό  κάπο ιους  όµως  ουσ ιώδε ι ς  κα ι  σοβαρούς  όρους .  
 
 Στην  ε ισαγωγή  θα  ήθελα  να  αναφέρω  κάπο ια  πράγµατα  τα  οπο ία  
ίσως  φανούν  παράδοξα ,  έχουν  κατά  τη  γνώµη  µου ,  η  οπο ία  έχε ι  να  κάνε ι  
κα ι  µε  µ ία  εµπε ιρ ία  στην  εφαρµογή  προγραµµάτων  τοπ ικής  ανάπτυξης  
περ ίπου  20  ετών ,  ι δ ια ί τερα  σε  θέµατα  που  έχουν  να  κάνουν  µε  τ ι ς  ε ιδ ικές  
µορφές  τουρ ισµού  αλλά  κα ι  τη  β ιώσ ιµη  ανάπτυξη ,  υπάρχουν  λο ιπόν  
κάπο ια  θέµατα  τα  οπο ία  π ιστεύω  ότ ι  τα  αγνοούµε  κα ι  έχουν  σηµασ ία  να  
ε ιπωθούν .  Είνα ι  ευρύτερου  ενδ ιαφέροντος  αλλά  έχουν  µ ία  σηµασ ία .  Ας  τ ι ς  
πούµε  ένα  ε ίδος  ανεξάρτητων  µεταβλητών .  
 
 Αφορούν  όλα  την  Ελλάδα  κα ι  τα  έχουµε  ζήσε ι .  Το  πρώτο  ε ίνα ι  ότ ι  η  
Ελλάδα  ε ίνα ι  µ ια  χώρα  στην  οπο ία  οτ ιδήποτε  ακούµε  από  έξω  θα  πρέπε ι  
να  λαµβάνουµε  υπόψη  ότ ι  εδώ  έχουµε  µ ία  ατελή  κο ινων ία  πολ ιτών .  Όποτε  
θέλουµε  κρυβόµαστε  π ίσω  από  το  συλλογ ικό  πρόβληµα  ή  από  το  τ ι  κάνε ι  
ο  ΟΤΑ  ή  από  το  τ ι  δεν  κάνε ι  το  κράτος .  Όποτε  θέλουµε  ανακαλύπτουµε  
ότ ι  ε ίµαστε  καλο ί  ι δ ιώτες  επ ιχε ιρηµατ ίε ς  ή  κάτ ι  άλλο .   
 
 Όσο  δε  λε ι τουργε ί  αυτό ,  τόσο  περ ισσότερο  θα  απα ιτε ί τα ι  να  
λε ι τουργε ί .  Που  σηµα ίνε ι  ότ ι  δεν  µπορε ί ς  να  µην  έχε ι ς  σχεδ ιασµό ,  µε  
βάση  τη  δ ιαβούλευση .  Αν  ερωτηθε ί  κανε ί ς ,  "Υπάρχε ι  τέτο ια  δ ιαδ ικασ ία  
σχεδ ιασµού  µε  βάση  τη  δ ιαβούλευση ; "  προφανώς  κα ι  υπάρχε ι .  Δεν  
υπάρχε ι  καµ ία  περ ίπτωση  ε ιδ ικής  κα ι  εναλλακτ ικής  µορφής  τουρ ισµού  
στον  κόσµο  που  να  έχε ι  αναπτυχθε ί  χωρ ίς  δ ιαβούλευση ,  που  σηµα ίνε ι  
ανάπτυξη ,  συνέργ ιε ς  ανάµεσα  σε  πάρα  πολλούς .  Επιχε ιρηµατ ίε ς ,  ποτά ,  
κράτος ,  τουρ ίστες ,  περ ιβαλλοντ ικές  οργανώσε ις ,  πάρα  πολλά .  
 
 Λείπε ι  στην  Ελλάδα  η  κουλτούρα  δ ιαλόγου .  Ωραία  ε ίνα ι  τα  σχέδ ια ,  
αλλά  γ ια  να  µ ι λάµε  σοβαρά ,  όταν  φτάνε ι  η  ώρα  να  συζητήσουµε  κα ι  
προφανώς  κάπο ιος  να  πάε ι  ένα  βήµα  π ίσω  κα ι  ο  άλλος  ένα  βήµα  µπρος ,  
αλλά  πάντως  κάπου  να  καταλήξουµε  σε  επ ίπεδο  ουσ ίας ,  σε  κάτ ι  το  οπο ίο  
θέλουµε  να  αναπτύξουµε ,  η  κουλτούρα  δ ιαλόγου  ε ίνα ι  ι δ ια ί τερα  
προβληµατ ική  ισ τορ ία .  
 
 Περισσεύουν  ο ι  κα ινοτόµες  πρωτοβουλ ίες  αλλά  έχουν  κόστος .  
Κόστος  ο ικονοµ ι κό ,  κόστος  ψυχολογ ικό .  Θα  ήταν  πολύ  εύκολο  να  πω  γ ια  
παράδε ιγµα  ότ ι  πρωτοβουλ ίες  σαν  αυτές  που  ξέρω  καλά ,  των  Δρόµων  του  
Κρασιού  της  βορε ίου  Ελλάδας ,  τ ι ς  πρωτοβουλ ίες  του  κυρ ίου  Μπουτάρη  ή  
τ ι ς  πρωτοβουλ ίες  του  κυρ ίου  Γεροβασ ιλε ίου  ή  του  κυρ ίου  Ιωάννου  ε ίνα ι  
πάρα  πολύ  σηµαντ ικές .   
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Το  κόστος  όµως  το  οπο ίο  χρε ιάστηκε  γ ια  αυτές  τ ι ς  πρωτοβουλ ίες  
ήταν  αντ ιστρόφως  ανάλογο  πολύ  συχνά  µε  το  ψυχολογ ικό  κα ι  το  
ψυχοφθόρο  της  ισ τορ ίας .  Δεν  µπορε ί  αυτό  να  µη  λαµβάνετα ι  υπόψη .  Δεν  
έχε ι  καµ ία  σχέση ,  δεν  ε ίνα ι  συγκρ ίσ ιµο  µέγεθος  µε  οτ ιδήποτε  συµβα ίνε ι  
στο  εξωτερ ικό .  

 
Και  τέλος ,  ότ ι  η  γραφε ιοκρατ ία  ε ίνα ι  δοµ ι κό  στο ιχε ίο  στο  

επ ιχε ιρε ίν  κα ι  την  ανάπτυξη .  Αυτά  τα  πέντε  ζητήµατα  δεν  ε ίνα ι  άνευ  
σηµασ ίας  γ ια  τη  συζήτηση  που  κάνουµε ,  γ ιατ ί  η  υπόθεση  του  
ο ινοτουρ ισµού  ε ίνα ι  σε  σχετ ικά  πρώτη  µορφή ,  ε ίνα ι  στα  σπάργανα .  

 
Κάποια  από  τα  πράγµατα  τα  οπο ία  π ιστεύω  ότ ι  έχουν  µ ία  σηµασ ία  

κα ι  ακολουθώ  λ ίγο  τη  λογ ική  των  workshop  κα ι  όσων  ε ιπώθηκαν  στα  
pape rs ,  το  πρώτο  κοµµάτ ι  που  µε  ενδ ιέφερε  ήταν  η  υπόθεση  της  
οργάνωσης  της  αγοράς  κα ι  της  προώθησης  του  προ ϊόντος .  Η  ανάγκη  
εννο ιολογ ικής  ορ ιοθέτησης  δεν  ε ίνα ι  ζήτηµα  ακαδηµα ϊκό ,  ε ίνα ι  ζήτηµα  
ουσ ίας .  

 
Ήταν  πολύ  σωστή  η  επ ισήµανση  του  κυρ ίου  Μπουτάρη  την  πρώτη  

µέρα ,  πολύ  καλή  η  εννο ιολογ ική  ορ ιοθέτηση  που  αφορά  τη  Μολδαβ ία  απ '  
όσο  θυµάµα ι ,  υπάρχουν  κ ι  άλλες .  Απαιτε ί τα ι  να  υπάρχε ι  κάτ ι  τέτο ιο ,  
χωρ ίς  αυτό  δεν  µπορε ί ς  να  θεσµοθετήσε ι ς .  Και  όπο ιος  νοµ ί ζ ε ι  ότ ι  χωρ ίς  
να  θεσµοθετήσε ι  µπορε ί  να  λε ι τουργήσε ι ,  λάθος  κάνε ι .  

 
Το  δεύτερο  ζήτηµα  το  οπο ίο  π ιστεύω  ότ ι  ε ίνα ι  ι δ ια ί τερα  

προβληµατ ικό  προς  το  παρόν  τουλάχ ιστον ,  έχε ι  να  κάνε ι  µε  την  πο ιότητα  
της  οργάνωσης  των  επ ισκέψ ιµων  ο ινοπο ιε ίων ,  την  κοστολόγηση  κα ι  τη  
δ ιάθεση .  

 
Το  επ ισκέψ ιµο  ο ινοπο ιε ίο ,  καλώς  ή  κακώς  ε ίνα ι  προ ϊόν .  Και  καλώς  

ή  κακώς  ε ίνα ι  προ ϊόν  τουρ ιστ ικό .  Το  πο ιός  το  δ ιαχε ιρ ί ζετα ι ,  πο ιός  το  
οργανώνε ι ,  πο ιός  το  πουλάε ι  κα ι  πώς ,  απα ιτε ί  κάπο ια  τουρ ιστ ική  
προσέγγ ιση .  Δεν  µπορε ί  να  ε ίνα ι  δουλε ιά  µόνον  ενός  καλού  επ ιχε ιρηµατ ία  
ο ινοπαραγωγού .  

 
Αυτό  σηµα ίνε ι  ότ ι  δ ιατρέχε ι  η  λογ ική  του  τουρ ισµού  την  όλη  

λε ι τουργ ία  ενός  τέτο ιου  προ ϊόντος .  Αυτό  δεν  ε ίνα ι  µ ία  ι δ ια ι τερότητα  µόνο  
του  ο ινοτουρ ισµού .  Ανέφερα  ότ ι  υπάρχουν  35  ε ιδ ικές  µορφές  
εναλλακτ ικού  τουρ ισµού  στην  Ελλάδα ,  σε  όλες  ισχύε ι  αυτό  κα ι  όλες  
σχεδόν  προέρχοντα ι  από  άλλους  κλάδους ,  δεν  ε ίνα ι  όλες  τουρ ιστ ικές .  

 
Υπάρχε ι  µ ια  δύσκολη  συνύπαρξη  µε  τον  τουρ ισµό .  Είπε  κάτ ι  κάπο ια  

στ ιγµή  σχολ ιάζοντας  ο  κύρ ιος  Μπουτάρης ,  την  περ ίπτωση  του  a l l -
inc lus ive .  Το  θέµα  εδώ  δεν  ε ίνα ι  αν  η  γάτα  π ιάνε ι  τα  άσπρα  ή  µαύρα  
ποντ ίκ ια  βέβα ια ,  ούτε  κανε ί ς  πρέπε ι  να  ε ίνα ι  σε  αυτό  της  λογ ικής  ότ ι  
'ε ίµα ι  σε  όλα  µέσα ' .   

 
Το  θέµα  ε ίνα ι  όµως  από  την  άλλη  πλευρά  ότ ι  υπάρχε ι  ανάγκη  να  

δούµε  τον  τουρ ισµό  στην  πραγµατ ική  του  δ ιάσταση  σε  ό ,τ ι  αφορά  την  
ελλην ική  αγορά .  Και  αυτό  σηµα ίνε ι  ότ ι  έχουµε  κα ι  τουρ ισµό  των  τρ ιών  ή  
τεσσάρων  ' S ' ,  έχουµε  την  περ ίπτωση  του  ο ινοτουρ ισµού  ως  αυτόνοµο  
προ ϊόν  κα ι  έχουµε  κα ι  την  περ ίπτωση  του  ο ινοτουρ ισµού  ως  στο ιχε ίου  
ενός  πλέγµατος  δραστηρ ιοτήτων .  

 
Ό ,τ ι  κ ι  από  τα  τρ ία  να  συµβα ίνε ι ,  καλό  ε ίνα ι  γ ια  σας .  Αυτό  

σηµα ίνε ι  χρήµατα ,  φτάνε ι  να  ε ίνα ι  κατανοητό  ότ ι  τα  χρήµατα  πρέπε ι  να  τα  
βλέπε ι  κανε ί ς  σε  µεσοπρόθεσµη  λογ ική .  Αν  τα  βλέπε ι  βραχυπρόθεσµα  θα  
έχουµε  τα  ί δ ια  προβλήµατα  που  ε ίχαµε  κα ι  σε  άλλες  περ ιπτώσε ι ς .  
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Είνα ι  καθορ ιστ ική  η  τοπ ικότητα .  Πολλά  τα  παραδε ίγµατα  κα ι  στην  
Ελλάδα ,  ακούσατε  κα ι  πολλά  δ ιεθνή ,  ε ίνα ι  πάρα  πολλά  γραµµένα  στη  
β ιβλ ιογραφ ία ,  αρκε ί  κανε ί ς  να  πάε ι  µ ια  βόλτα  στο  δ ιαδ ίκτυο .  Δεν  
µπορούµε  να  συζητάµε  γ ια  την  περ ίπτωση  του  ο ινοτουρ ισµού  µε  τον  ί δ ιο  
τρόπο  στην  Κρήτη ,  στην  Ήπειρο ,  στη  βόρε ια  Ελλάδα  ή  οπουδήποτε  αλλού .   

 
Το  πολύ  ενδ ιαφέρον  παράδε ιγµα  της  Napa  Va l ley ,  του  

χολ ιγουντ ιανού  τύπου  που  ε ίπε  ο  κύρ ιος  Πίττας  κα ι  έχε ι  δ ίκ ιο  κα ι  του  
ευρωπα ϊκού  αντ ίθετου  παραδε ίγµατος ,  µας  λέε ι  πολλά .  Ας  πούµε  του  
ι ταλ ικού  κα ι  του  ελλην ικού .  Προφανώς  λο ιπόν ,  ο  σεβασµός  στην  
τοπ ικότητα  ε ίνα ι  καθορ ιστ ικός .   

 
Πολιτ ική  κα ι  θεσµ ι κό  πλα ίσ ιο .  Γκρ ίν ια .  Θα  πω  το  εξής .  Εάν  κανε ί ς  

σκεφτε ί  ότ ι  τώρα  συζητάτε  ότ ι  µπορε ί  να  υπάρξε ι  σύντοµα  θεσµ ι κό  
πλα ίσ ιο ,  επανερχόµενος  στο  γνωστό  θέµα  που  ε ίπα  πρ ιν  των  35  άλλων  
ε ιδ ικών  µορφών ,  η  πλε ιοψηφία  δεν  έχε ι  θεσµ ι κό  πλα ίσ ιο  κα ι  λε ι τουργε ί  
επ ί  20  κα ι  30  χρόν ια  µε  προσφορά ,  µε  ζήτηση ,  µε  προβλήµατα .  Άρα  το  
γεγονός  ότ ι  τώρα  συζητε ί τα ι  ένα  θεσµ ι κό  πλα ίσ ιο ,  µόνο  θετ ικό  πρέπε ι  να  
θεωρηθε ί  ότ ι  ε ίνα ι .  

 
Το  δεύτερο  ζήτηµα  που  σχετ ί ζετα ι  µε  τους  θεσµούς .  Ανάγκη  

επ ιµόρφωσης  κα ι  εκπα ίδευσης  κα ι  των  τουρ ιστών  αναµφίβολα  όλων  κα ι  
ηµών ,  που  σηµα ίνε ι  ότ ι  καλό  ε ίνα ι  το  καλό  εκπα ιδευτ ικό  επ ίπεδο  που  
βρήκαµε  στην  έρευνά  µας  των  ο ινοπαραγωγών ,  αλλά  απα ιτε ί τα ι  
αντ ίστο ιχα  να  υπάρχε ι  κα ι  καλό  επ ίπεδο  του  ανθρώπινου  δυναµ ι κού .  Γιατ ί  
αλλ ιώς  τα  πράγµατα  τα  έχουµε  δε ι .  

 
Σας  λέω  ένα  κλασ ικό  παράδε ιγµα  µεγάλων  προβληµάτων  κα ι  

αποτυχ ιών .  Ενώ  έχουµε  την  π ιο  πλούσ ια  καταγραµµένη  χλωρ ίδα  κα ι  
παν ίδα  στην  Ευρώπη ,  το  κλασ ικό  παράδε ιγµα  αποτυχ ίας  ε ίνα ι  ο  
ο ικοτουρ ισµός .  Και  ένας  βασ ικός  λόγος  ε ίνα ι  ότ ι  επ ί  δέκα  χρόν ια  δεν  
µπορούµε  να  βρούµε  λύση  στο  ζήτηµα  του  θεσµ ι κού  πλα ισ ίου  κα ι  της  
εκπα ίδευσης .  

 
Ο  κλάδος  κατά  τη  δ ική  µου  εκτ ίµηση  δε ίχνε ι  µάλλον  πολυ -

δ ιασπασµένος .  Άκουσα  µε  ενδ ιαφέρον  το  γεγονός  ότ ι  υπάρχε ι  η  Ένωση  
που  δηµ ι ουργήθηκε  στα  νησ ιά  του  Αιγα ίου .  Υπάρχε ι  Ένωση  η  οπο ία  
δηµ ι ουργήθηκε  στη  Στερεά  Ελλάδα  αν  θυµάµα ι  καλά .  Υπάρχουν  ο ι  Δρόµο ι  
του  Κρασιού ,  ο ι  ενώσε ι ς  στη  βόρε ια  Ελλάδα .  Αλλά  επ ί  της  ουσ ίας ,  όλα  
αυτά  δεν  αρκούν .  

 
Η  περ ίπτωση  όπου  κάπο ιος  ξεκ ινάε ι  κα ι  προχωράε ι  κα ι  κάπο ιο ι  

ακολουθούν  δεν  αρκούν .  Ο  κλάδος  θα  πρέπε ι  να  έχε ι  κάπο ια  εν ια ία  
πολ ιτ ική ,  θα  το  δούµε  λ ίγο  αργότερα  κα ι  αυτό .  

 
Η  ζήτηση  γ ια  µένα  ε ίνα ι  η  π ιο  ελπ ιδοφόρα  υπόθεση  σε  ό ,τ ι  αφορά  

τα  συµπεράσµατα .  Μιλάµε  γ ια  ένα  εξα ιρετ ικά  ευέλ ικτο  κα ι  δυναµ ι κό  
προ ϊόν .  Δεν  συµβα ίνε ι  αυτό  µε  όλες  τ ι ς  περ ιπτώσε ι ς  των  ε ιδ ικών  
προ ϊόντων .  Όπως  ε ίπα  πρ ιν ,  µπορε ί  να  ε ίνα ι  αυτοδύναµο ,  µπορε ί  να  ε ίνα ι  
συνδυασµός  όχ ι  µε  µ ία  άλλη  ε ιδ ική  µορφή  αλλά  µε  τουλάχ ιστον  δέκα  ως  
δώδεκα  δ ιαφορετ ικές .  Πολιτ ιστ ικό ,  αγροτουρ ισµό ,  ο ικοτουρ ισµό .  Αυτό  το  
κάνε ι  πολύ  δυνατό  κα ι  µπορε ί  να  συνδυαστε ί  κα ι  µε  τον  τουρ ισµό  
δ ιακοπών  περ ίφηµα .  

 
Αυτό  που  θεωρώ  προβληµατ ικό  ε ίνα ι  ότ ι  έχε ι  µ ια  αµφιλεγόµενη  

ε ικόνα  το  προ ϊόν ,  τουλάχ ιστον  σε  ό ,τ ι  αφορά  την  Ελλάδα .  Δεν  ε ίνα ι  
σαφής  η  ε ικόνα ,  δεν  υπάρχε ι  ακόµα  ως  στο ιχε ίο ,  όπως  θα  αναφέρω  
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αµέσως  µετά  στο  µάρκετ ινγκ ,  υπάρχε ι  µ ία  ε ικόνα  ασαφής  παρά  το  γεγονός  
ότ ι  η  παράδοση  στο  προ ϊόν  ε ίνα ι  πάρα  πολύ  µεγάλη .  

 
Οι  λόγο ι  ε ίνα ι  γνωστο ί ,  πολλο ί .  Δεν  υπάρχε ι  κάπο ια  ι δ ια ι τερότητα .  

Σε  πολλά  ε ιδ ικά  προ ϊόντα ,  η  Ελλάδα  έµε ινε  επ ί  πάρα  πολλά  χρόν ια  π ίσω .  
Χρε ιάστηκε  να  "υποστούµε"  τον  ανταγων ισµό  της  Ισπαν ίας ,  της  Ι ταλ ίας ,  
της  Γαλλ ίας ,  γ ια  να  καταλάβουµε  ότ ι  ε ίχαµε  έναν  πλούτο  στα  χέρ ια  µας ,  
να  υπάρξουν  επ ιχε ιρηµατ ίε ς  πρώτα  απ '  όλα  ο ι  οπο ίο ι  ήταν  αρκετά  
ευα ίσθητο ι  κα ι  ανέλαβαν  σκληρά  ρ ίσκα  σε  ό ,τ ι  αφορά  την  επένδυση ,  γ ια  
να  καταλάβουµε  ότ ι  εδώ  έχουµε  ένα  πεδ ίο  πολύ  σηµαντ ικό .  

 
Η  ασφαλής  λο ιπόν  κα ι  αµφιλεγόµενη  ε ικόνα  πρέπε ι  να  δ ιορθωθε ί .  

Και  αυτό  ε ίνα ι  υπόθεση  κα ι  πολ ιτ ικής  αλλά  κα ι  µάρκετ ινγκ .  Στο  
µάρκετ ινγκ  υπάρχουν  δυσκολ ίες  κα ι  ελλε ίψε ι ς .  Επεσήµανε  κάπο ιες  ο  
συνάδελφος ,  ο  Βαγγέλης  ο  Χρήστου .  Εγώ  θέλω  να  επ ισηµάνω  µε  σαφήνε ια  
ότ ι  το  ε ιδ ικό  προ ϊόν  θέλε ι  ε ιδ ικό  µάρκετ ινγκ .  

 
Είνα ι  ευτυχές  το  γεγονός  ότ ι  αυτό  αρχ ίζε ι  κα ι  γ ίνετα ι  κατανοητό .  

Αναφέροµα ι  στο  m arke t ing  p lan  του  Υπουργε ίου  Τουρ ιστ ικής  Ανάπτυξης  
των  τελευτα ίων  ετών .  Αρχίζε ι  κα ι  γ ίνετα ι  κατανοητό  λο ιπόν  ότ ι  αυτό  
απα ιτε ί  ε ιδ ικό  µάρκετ ινγκ ,  αλλά  όχ ι  όσο  θα  έπρεπε .  Το  ε ιδ ικό  µάρκετ ινγκ  
σηµα ίνε ι  κα ι  ε ιδ ικά  t a rge t  g roup  κα ι  ε ιδ ικές  εθν ικότητες  κα ι  ε ιδ ικές  
αγορές .  Το  πο ιες  ε ίνα ι  ο ι  αγορές  γ ια  παράδε ιγµα  του  ο ινοτουρ ισµού  στους  
αλλοδαπούς  κα ι  πώς ,  ακόµα  δεν  ε ίνα ι  καταγραµµένο  σε  κανένα  m arke t ing  
p lan .  

 
Θεωρώ  πολύ  σηµαντ ικό  το  γεγονός  ότ ι  έχουµε  πο ιοτ ικά  

χαρακτηρ ιστ ικά  πελατών .  Από  όπου  κ ι  αν  προέρχοντα ι  αυτο ί ,  από  όπο ιο  
πεδ ίο ,  εάν  ε ίνα ι  ο ινόφ ιλο ι ,  αν  πάνε  δ ιακοπές  κα ι  πάνε  σε  ένα  ο ινοπο ιε ίο ,  
το  συνολ ικό  προφ ίλ  προκύπτε ι  ότ ι  µ ι λάµε  γ ια  ένα  κοµµάτ ι  πελατε ίας  σε  
υψηλό  σε  επ ίπεδο  κα ι  εκπα ίδευσης  κα ι  χρηµάτων  t a rge t  g roup .  

 
Εδώ  πρέπε ι  κανε ί ς  να  σηκώσε ι  τα  χέρ ια  ψηλά .  Η  ανάγκη  

προστασ ίας  του  ο ιν ικού  τοπ ίου .  Ειπώθηκαν  πάρα  πολλά  στα  workshop ,  
πολύ  ενδ ιαφέροντα .  Πιστεύω  ότ ι  κάθε  προσπάθε ια  να  επ ιδ ιώξουµε  γ ια  
παράδε ιγµα  να  δώσουµε  πολύ  βάρος  σε  αυτό  το  ζήτηµα ,  θα  ε ίνα ι  
ατελέσφορο .  Η  λύση  πρέπε ι  να  ε ίνα ι  προφανώς  να  δούµε  τον  
ο ινοτουρ ισµό  µε  τα  προβλήµατά  του  κα ι  σταδ ιακά  να  µπορέσε ι  κανε ί ς  να  
κάνε ι  βελτ ιώσε ι ς .  

 
Ούτε  τα  µοντέλα  της  Τοσκάνης ,  ούτε  ο ι  περ ιπτώσε ι ς  της  Γαλλ ίας  ας  

πούµε ,  ε ίνα ι  ι κανές  να  συγκρ ιθούν  µε  την  περ ίπτωσή  µας .  Έχουµε  σοβαρό  
πρόβληµα  σε  ό ,τ ι  αφορά  την  προστασ ία  του  περ ιβάλλοντος  κα ι  του  
ο ιν ικού  τοπ ίου .  Θα  έλεγα  ότ ι  εδώ  θα  ήταν  καλό  να  ξανασκεφτε ί  κανε ί ς  
αυτό  που  ανέφερα  στην  αρχή  περ ί  ατελούς  κο ινων ίας  πολ ιτών .  

 
Το  δεύτερο  σηµαντ ικό  πρόβληµα  κατά  τη  γνώµη  µου  ε ίνα ι  η  

ανεπαρκώς  προβεβληµένη  παράδοση .  Είνα ι  εντυπωσιακό  το  γεγονός  ότ ι  
όλα  όσα  ανέφερα  αναφέρθηκαν  κα ι  στα  workshop ,  γ ια  παράδε ιγµα  το  
ζήτηµα  των  ετ ικετών  που  δεν  υπάρχουν ,  το  ζήτηµα  ότ ι  δεν  υπάρχουν  
θεµατ ικά  µουσε ία  σε  σχεδόν  καµ ία  περ ιοχή  της  χώρας  σχετ ικά  µε  το  θέµα ,  
ούτε  καν  ένας  τύπος  θεµατ ικού  µουσε ίου  που  θα  µπορούσε  να  αφορά  την  
αγροτ ική  τοπ ική  ανάπτυξη  δεν  υπάρχε ι  σε  αλυσ ίδα ,  όπως  υπάρχε ι  γ ια  
παράδε ιγµα  στην  Ι ταλ ία  ή  τη  Γαλλ ία .  

 
Το  πολύ  ενδ ιαφέρον  παράδε ιγµα  που  ανέφερε  πάλ ι  ο  κύρ ιος  

Μπουτάρης  γ ια  τον  κύρ ιο  Γεροβασ ιλε ίου ,  του  πώς  έχε ι  κάνε ι  αυτή  τη  
συλλογή  κα ι  δεν  µπορε ί  να  την  προβάλλε ι .  Μα  δεν  µπορε ί ς  να  έχε ι ς  
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ο ινοτουρ ισµό ,  δεν  µπορε ί ς  να  έχε ι ς  ο ινοπο ιε ία .  Προφανώς  θα  εκπλαγε ί  
οπο ιοσδήποτε  δε ι  τ ι  συµβα ίνε ι  σε  αυτό  το  πεδ ίο  εάν  δεν  το  συνδυάσε ι  µε  
την  παράδοση  κα ι  τον  πολ ιτ ισµό .  

 
Το  τρ ί το  ζήτηµα  επ ίσης ,  που  θεωρώ  ότ ι  ε ίνα ι  καθορ ιστ ικό ,  ίσως  

λ ίγο  έχε ι  καθ '  υπερβολή  αναπτυχθε ί  στην  περ ίπτωση  των  Ηνωµένων  
Πολιτε ιών  κα ι  της  Napa  Va l ley ,  στην  περ ίπτωση  της  Ελλάδας  όµως  
έχουµε  πολλά  περ ιθώρ ια .  Είνα ι  το  ζήτηµα  της  τέχνης ,  ε ίνα ι  το  ζήτηµα  του  
p roduc t  des ign .  

 
 Υπάρχουν  πολύ  ενδ ιαφέροντα  κα ι  πολύ  ωραία  επ ισκέψ ιµα  
ο ινοπο ιε ία ,  αλλά  υπάρχουν  κα ι  κάπο ια  τα  οπο ία  θα  πρέπε ι  να  
αποφασ ίσουν  ίσως  να  ακολουθήσουν  το  παράδε ιγµα  της  Ισπαν ίας  ή  της  
Βουλγαρ ίας  παλα ιότερα ,  όπου  τ ινάξανε  τα  ξενοδοχε ία  στον  αέρα .  Μπορε ί  
κ ι  αυτό  να  ε ίνα ι  µ ια  λύση .  
 
 'Προτάσε ι ς  πολ ιτ ικής ' ,  'συνέργ ιε ς '  ε ίνα ι  ωραία  κουβέντα .  Αυτό  το  
οπο ίο  πρέπε ι  να  γ ίνε ι  κατά  τη  γνώµη  µου  ε ίνα ι  ότ ι  θα  πρέπε ι  να  ε ίνα ι  κα ι  
πολυ -επ ίπεδες  κα ι  ευέλ ικτες .  Κάθε  προσπάθε ια  ενός  σκληρού ,  
συγκεκρ ιµένου ,  σταθερού ,  ί δ ιου  πλα ισ ίου  σε  ό ,τ ι  αφορά  τα  δ ιάφορα  
πλέγµατα  δραστηρ ιοτήτων ,  τα  δ ιάφορα  c lu s te r s ,  συνήθως  αποτυχα ίνε ι .   
 
 Όσο  περ ισσότερο  ευέλ ικτο  ε ίνα ι  ένα  τέτο ιο  πλα ίσ ιο ,  τόσο  
καλύτερα .  Όσο  δηλαδή  µπορε ί  να  επ ι τρέψε ι  σε  µ ια  περ ιοχή  να  κάνε ι  ένα  
τέτο ιο  nexus ,  σε  µ ια  άλλη  περ ιοχή  να  χρησ ιµοπο ιήσε ι  κάτ ι  άλλο ,  αυτό  
δουλεύε ι  καλύτερα .  Χρε ιάζετα ι  µ ια  θεσµ ι κή  οµπρέλα .  Μπορε ί  να  υπάρχε ι ,  
αυτό  ε ίνα ι  θέµα  κα ι  του  κλάδου  να  το  δε ι .  
 
 Μελέτη  στρατηγ ικού  σχεδ ιασµού ,  εκ  των  ων  ουκ  άνευ .  Απ '  όσο  
γνωρ ίζω ,  κάτ ι  τέτο ιο  έχε ι  προχωρήσε ι  άρα  δεν  µένω  εδώ .  Προφανώς  όµως  
θα  ε ίνα ι ,  ελπ ίζω ,  δεδοµένο  ότ ι  όταν  µ ι λάµε  γ ια  µελέτη  στρατηγ ικού  
σχεδ ιασµού  κα ι  µ ι λάµε  γ ια  τον  κλάδο  των  ο ινοπαραγωγών ,  κάπου  ( . . . ) .  
Μία  ε ιδ ική  µορφή  που  µόλ ις  αναπτύσσετα ι  αποτυχα ίνε ι ,  αυτό  λέε ι  η  όπο ια  
ελλην ική  κα ι  δ ιεθνής  εµπε ιρ ία .  
 
 Τέλος ,  κατά  τη  γνώµη  µου  δεν  µπορούµε  να  αγνοούµε  την  πολυ -
επ ίπεδη  κα ι  εκπα ίδευση  κα ι  επ ιµόρφωση .  Δεν  αναφέροµα ι  στα  περ ί  
εκπα ίδευσης  που  ε ίπα  πρ ιν .  Δεν  µπορε ί  ο  ο ινοπαραγωγός  να  µην  ε ίνα ι  
εκπα ιδευµένος ,  ούτε  το  προσωπικό  του .  Αναφέροµα ι  στην  πολυ -επ ίπεδη  
εκπα ίδευση  κα ι  επ ιµόρφωση ,  πάλ ι  θα  επανέλθω  σε  κάπο ια  πράγµατα  τα  
οπο ία  ε ιπώθηκαν  την  πρώτη  µέρα  κα ι  στα  workshop ,  πρέπε ι  να  
εκπα ιδεύσε ι  κανε ί ς  κα ι  να  προβάλλε ι  το  προ ϊόν ,  παράδε ιγµα  στον  
οπο ιοδήποτε  στην  Ελλάδα ,  αλλά  πρέπε ι  από  την  άλλη  πλευρά  να  
εκπα ιδεύσε ι  κα ι  τον  χώρο  αναφοράς  του .  
 
 Κλε ίνοντας ,  επ ισηµα ίνω  ότ ι  εάν  τα  πράγµατα  ακολουθήσουν  µ ία  
τέτο ια  λογ ική  καλού  σχεδ ιασµού ,  που  σηµα ίνε ι  από  την  άλλη  πλευρά  ότ ι  
κανε ί ς  δεν  αγνοε ί  ότ ι  έχε ι  ένα  προ ϊόν  το  οπο ίο  µόλ ις  αναπτύσσετα ι ,  ένα  
προ ϊόν  το  οπο ίο  δεν  ε ίνα ι  γνωστό  στο  εξωτερ ικό  κα ι  ε ίνα ι  ελάχ ιστα  
γνωστό  στην  Ελλάδα  κα ι  δεν  έχε ι  ι κανοπο ιητ ική  πρακτόρευση  ούτε  
ι κανοπο ιητ ικό  µάρκετ ινγκ ,  αν  λο ιπόν  τα  λάβε ι  όλα  αυτά  υπόψη ,  προφανώς  
ο ι  π ιθανότητες  να  πάε ι  πολύ  καλά  ο  ο ινοτουρ ισµός  στην  Ελλάδα  ε ίνα ι  
πολλές .  
 
 Λέω  ένα  παράδε ιγµα  το  οπο ίο  ο  κύρ ιος  Ψηµµένος  ανέφερε  στο  
workshop  το  δ ικό  του  αλλά  δεν  το  ανέφερε  σήµερα .  Την  εµπε ιρ ία  του  από  
επ ίσκεψη  απ '  όσο  κατάλαβα  σε  κάπο ιο  από  τα  θεµατ ικά  µουσε ία  ή  
εργοστάσ ια ,  ήταν  εργοστάσ ιο  m a l t  wh isky .  Το  θεµατ ικό  µουσε ίο  της  
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σοκολάτας  Cadbury  ας  πούµε  ή  τα  θεµατ ικά  µουσε ία  που  έχουν  τα  
σκοτσέζ ικα  ου ίσκ ι ,  ή  δ ιαφόρων  ε ιδών  θεµατ ικά  µουσε ία  που  έχουµε  στην  
Ευρώπη ,  έχουν  µέση  επ ισκεψ ιµότητα  που  ξεκ ινάε ι  από  το  1 ,5  
εκατοµµύρ ιο  άτοµα  µέχρ ι  τα  4 .   
 
 Είνα ι  εξα ιρετ ικά  σηµαντ ική  λο ιπόν  η  προσπάθε ια  που  γ ίνετα ι  γ ια  
παράδε ιγµα  από  τους  Δρόµους  του  Κρασιού  της  βορε ίου  Ελλάδας ,  αλλά  
προφανώς  η  τουρ ιστ ική  δ ιάσταση  ε ίνα ι  αυτή  που  θα  κάνε ι  τ ι ς  100 .000  
ανθρώπους  που  ανέφερε  ο  κύρ ιος  Γεωργ ιάδης ,  να  γ ίνουν  ένα  εκατοµµύρ ιο .  
Και  σας  το  επ ισηµα ίνω  αυτό  απλώς  επε ιδή  ε ίνα ι  τόσο  εύκολο  όσο  δεν  
φαντάζεστε  κα ι  αυτό  έχε ι  φανε ί  από  τα  πράγµατα .  
 
 Διότ ι  ο ι  πρώτες  εκτ ιµήσε ι ς  γ ια  παράδε ιγµα  στα  θεµατ ικά  µουσε ία  
που  ανέφερα  πρ ιν ,  ήταν  µ ία  ανάπτυξη  της  τάξης  του  20%  τον  χρόνο  κα ι  
ε ίδαν  ανάπτυξη  της  τάξης  του  70%  κα ι  του  80% .   
 
 Άρα  δεν  µπορε ί  αν  δεν  λάβε ι  κανε ί ς  υπόψη  κάπο ια  από  τα  πράγµατα  
τα  οπο ία  σχετ ί ζοντα ι  µε  τον  τουρ ισµό ,  να  πλοηγηθε ί  ουσ ιαστ ικά  µένοντας  
στη  λογ ική  –  ας  µου  συγχωρεθε ί  –  του  ο ινοπαραγωγού .  Πρέπε ι  να  λάβε ι  
κανε ί ς  υπόψη  κα ι  τη  δ ιάσταση  την  τουρ ιστ ική .  Ευχαρ ιστώ  πάρα  πολύ .  
 


